
Referat af årsmøde 2023 i den selvejende institution Havhøst
CPH Food Space, 1. sal
7/6 2023 kl. 16.30-18.

DAGSORDEN FOR ÅRSMØDE:
1. Valg af dirigent og referent
2. Ledelsens beretning
3. Gennemgang af Havhøsts regnskab og økonomiske forhold jf. årsrapport 2022
4. Valg af bestyrelsesmedlem.
5. Eventuelt

Velkomst v. forperson Kirstine Rask Lauridsen

Punkt 1
Dirigent: Bernt Sørensen
Referent: Kathrine Strange

Årsmødet er lovligt indkaldt 4 uger før mødets afholdelse.

Punkt 2
Ledelsens beretning.
Året der gik 2022

Maritim Nyttehave blev optaget i den danske ordbog

Havhøst fik en ny sekretariatsleder - Anne Stald Møllmann

Fokus har været på undervisning og på projektansøgninger - hvoraf Havhøst fik
tilsagn i alle søgte projekter.

74 skoleklasser dvs. ca. 2000 skoleklasser var igennem Havhøsts lokale
undervisning 2022

Det store undervisningsprojekt “Haven i havet” blev lanceret i 2022 - med stor succes.
Her blev 130 forløb gennemført i hele landet.

Nye formidlingstiltag blev gjort i form af midler til renovering af Havhøsts containere
på Kalvebod Bølge. Intentionen er at invitere den brede befolkning ind i faciliteterne
der.

Nye udgivelser i 2022 tæller: ny kogebog “Havbondens kogebog”.
fire Youtube-videoer
ny podcast udgivet i 2023 - “Alt godt for havet”. 6
afsnit er tilgængelige dd.
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Status på foreninger: dd. eksisterer 23 maritime nyttehaveforeninger. Der findes cirka
2000 medlemmer samlet set i lokale foreninger og Havhøst.

Netværkskoordinator Hardy Jensen er stoppet pr. 1/6 - Bernt Sørensen har overtaget
stillingen.

Netværksmøde blev afholdt i Middelfart midt i maj 2023 - med stor succes.

Nordisk samarbejde er godt i gang!

Interessen for småskala regenerativ kommerciel dyrkning vokser. Fortællingen er
nem at forbinde sig til. Foreningernes arbejde er hovedsageligt lille skala. Havhøst er
gået i forbandt med Foreningen For Skånsomt Kystfiskeri (FSK) om at opbygge en
positiv fortælling om det kystnære fiskeri, og regenerativ dyrkning i kombination. Hertil
fungerer havhaver som en “fiskebørnehave” hvilket har potentiale til at styrke fiskeriet
på sigt, samtidig med at fiskeriet kan suppleres af små havmarker. I denne
forbindelse støttet af midler fra såkaldte gudp-midler (grøn udvikling og
demonstrationspulje) fra Ministeriet for fødevarer, Landbrug og Fiskeri. Målet er at
afdække specifikke, lokale værdikæder for afgrøderne og for de enkelte
fiskere/havbønder.

Endvidere er Havhøst beriget med midler fra projektet “Cool Blue” til at støtte
“community based regenerative ocean farming”. Dette er EU-midler med formålet at
få skabt lokale modeller til styrkelse af den lokale fortælling og omsætning af lokale,
regenerative afgrøder. “Cool Blue” løber over de næste tre år. Den lokale forankring
af småskala kommercielle tiltag fremhæves i denne forbindelse.

Havhøst kommer til at være til stede på Folkemødet på Bornholm 2023, på
skonnerten Freja. Her lanceres, sammen med FSK, et samarbejde om at få
engageret kystfiskere i regenerativ dyrkning. Det fremhæves som en styrke, at en
producentorganisation som FSK er med til at blåstemple og motivere denne
overordnede vision.

Til mødet fremvises nye billeder fremstillet i samarbejde med et bureau. Billederne
øjensynliggør og illustrerer hvordan fremtidens havbønder kommer til at se ud.

Mange af foreningerne har deltaget i et forskningsprojekt ved Aarhus Universitet
omkring dyrkning af sukkertang. Der tilkendegives begejstring fra Skovshoved
Havhave. 15 foreninger deltog i det benævnte forskningsprojekt. Rapporten fra
Aarhus Universitet er endnu ikke udgivet.

Det understreges fra bestyrelsen, at visionerne i Havhøst omkring at stimulere den
kommercielle dyrkning er et resultat af mange og lange overvejelser. Det er blevet
vurderet at dette er en vigtig kamp og at Havhøst kan være med til at definere
fortællingen omkring mad fra havet.

Dansk Tang nævnes som et eksempel på en succesfuld kommerciel aktør. Det
nævnes, at Dansk Tang muligvis kan forsyne foreninger og kommercielle aktører med
så-liner (podede liner) til tangdyrkning.
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Det nævnes, at tilladelser er et problem i forhold til videresalg af muslinger og østers.
Dette modsvares med, at der er et princip omkring “stalddørssalg”, som muliggør salg
i mindre skala. Det kræver, at en gruppe aktører går sammen om én tilladelse. Dette
betyder dog ikke, at der ikke fortsat ligger et arbejde i at få modificeret lovgivningen,
råbt politikerne op og skabe opbakning til nye aktører.

Det fremhæves, at fiskerikommissionen er kommet med anbefalinger, som er
gunstige i forhold til Havhøsts visioner omkring kommerciel, regenerativ dyrkning.

Beretningen afsluttes og godkendes af forsamlingen.

Punkt 3
Regnskab og økonomiske forhold
Årsregnskabet 2022 fremlægges for forsamlingen. Det viser et underskud på 144.844
kr. Det fremhæves, at Havhøst i 2022 bevidst har trukket på organisationens
egenkapital for at kunne foretage de investeringer, der er nødvendige for at udvikle
organisationen. I 2022 har Havhøst bl.a. prioriteret at få en sekretariatsleder (Anne
Stald Møllmann).
Derudover afspejler årets resultat også et efterslæb fra Covid19 eftersom “gamle”
projekter skulle afvikles, samtidig med at der skulle afsættes tid på at søge nye
projekter, og dermed nye midler.

Punkt 4
Valg af bestyrelsesmedlemmer
Kirstine Rask Lauridsen træder af, og takkes og hyldes for 8 år som
bestyrelsesmedlem i Havhøst. Dermed bliver forperson-posten i betyrelsen vacant.
Der er en proces igang mhp. at rekruttere en nu forperson.
Et betyrelsesoverblik fremlægges.
Poul Rasmussen fra Kerteminde Havhave er blevet valgt som repræsentant for
foreningerne for 1 år - 2023.
Laura Storm genvælges til en plads i bestyrelsen.

Punkt 5
Der er ingen punkter under eventuelt.

14/6 2023

Anne Stald Møllmann, Sekretariatsleder
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TEL +45 4440 8641 WEB HAVHØST.DK MAIL INFO@HAVHOEST.DK
CPH FOOD SPACE, SLAGTEHUSGADE 11, DK-1715 KØBENHAVN V
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